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گـــرانـــی 
به جان داروها افتاد

آرمان ملی: کمیابی و گرانی  برخی داروها 
مشکلاتی است که  بیماران با آن مواجهند و با 
آنکه وزارت بهداشت گرانی 5 تا 30درصدی 
نرخ دارو را اعلام کرده بود اما واقعیت بازار چیز 
دیگری است و نشان می دهد. این درحالی 
است که قیمت دارو بدون نسخه در یک هفته 
گذشته حداقل 3۴ درصد افزایش داشته هر 
چند که دولت اعلام کرد افزایش قیمت دارو 
از جیب مردم پرداخت نمی شود اما هستند 
افرادی که ناچارند از داروهای خارجی و یا فاقد 
نسخه استفاده کنند پس تکلیف این افراد چه 
می شود؟ گذشته از آن بسیاری از داروها حتی 
در داروخانه های بزرگ دولتی نیز پیدا نمی شود 
و همین موضوع بسیاری از شهروندان به ویژه 
بیماران خاص را با چالش و نگرانی بسیاری 

مواجه کرد.
 خانواده بسیاری از بیماران ناچارند دست 
به نسخه، برای تهیه دارو بیشتر داروخانه های 
شهر را زیرپا بگذارند.  در دو هفته اخیر بسیاری 
از داروها به ویژه  داروهای پرمصرف با رشد 
قیمت  همراه شدند این در حالی است که  
دولت اعلام کرد که قیمت دارو مانند نان و 
بنزین گران نمی شود اما هفته گذشته اعلام 
کردند که قیمت ۱۶30 قلم داروی تولید داخل 
از ۲3 تیرماه بین پنج تا 30 درصد گران شد. 
البته این افزایش قیمت برای اولین بار در سال 

۱۴0۱ نبود. 
در ابتدای سالجاری نیز بسیاری از داروها 
افزایش قیمت را تجربه کردند. حتی قیمت 
برخی از داروهای صعب العلاج تا پنج بار افزایش 
یافت البته وزارت بهداشت این وعده را داد که از 
این پس، قیمت دارو برای تمامی بیمه شدگان 
تأمین اجتماعی، سلامت ایرانیان، نیروهای 

مسلح، فرهنگیان و … همان قیمت قبل باشد. 
اما افرادی که هیچ نوع بیمه پایه ندارند یا 
داروی بدون نسخه می خرند باید برای داروی 

خود به قیمت آزاد پول بپردازند.  
مسعود پزشکیان عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس دراین خصوص گفت: ما حتی 
با قیمت بالای دارو همچنان کمبود دارو را 
خواهیم داشت. تا پیش از این تولیدکنندگان 
ماده اولیه دارو را با ارز ۴۲00 تومانی خریداری 
می کردند. اما در حال حاضر باید با ارز آزاد ماده 
اولیه دارو را بخرند و به قیمت نهایی تولید دارو را 
بفروشند به عنوان مثال ما به تولیدکننده دارو 
نمی توانیم بگوییم برود، با قیمت 30 هزار تومان 
ماده اولیه به کشور وارد کند و به قیمت ۴۲00 
تومان به فروش برساند. این قیمت حداقل باید 

هفت برابر شود تا تولیدکننده سرپا بایستد.  
دکتر بهرام دارایی در پاسخ به چرایی افزایش 
چند برابری قیمت دارو و عدم جبران این 
افزایش قیمت گفت: افزایش قیمت دارو در 
شش ماهه نخست سال گذشته و به دلیل 
کاهش ۲ میلیارد دلاری بودجه دارو اعمال شد 
و مسئولان وقت برای جبران کمبود بودجه، 
ارز برخی از داروها را به نیمایی تغییر دادند 
و براساس مصوبه مجلس شورای اسلامی و 
درخواست وزارت بهداشت وقت، بودجه ۲ 
میلیارد دلاری برای کل تجهیزات پزشکی و 
دارو در نظر گرفته شد که در مقایسه با سال ۹۷، 
دو میلیارد دلار کمتر بود. این اتفاق سبب شد 
با توجه به تامین برخی داروها با ارز نیمایی و 
خارج شدن آنها از فهرست بیمه، افزایش قیمت 

دارو رقم خورد.  
دارایی با اشاره به اینکه افزایش چند برابری 
قیمت دارو موردی بوده و میانگین تورم سبد 
کلی داروها از تورم در بخش های دیگر کمتر 
است، ادامه داد: میانگین افزایش قیمت دارو 
در سال ۱3۹۹، ۴3. ۱ درصد و در سال گذشته 
30. ۱ درصد بوده است که از این میزان ۱۸. ۸ 
درصد مربوط به ۶ ماهه نخست سال ۱۴00 و 
۱۱. 3 درصد مربوط به شش ماهه دوم است.  
معاون وزیر بهداشت نیز معتقد است: سال 
گذشته قاچاق معکوس دارو به شدت افزایش 
پیدا کرد. اگرچه اعداد دقیق قاچاق معکوس 
دارو از کشور جمع بندی نشده، اما این ارقام قابل 
توجه و چشمگیر هستند. البته عوامل نشت دارو 
به خارج از شبکه به  صورت مستمر رصد و به 
مراجع قضائی معرفی می شوند و اصلاح ساختار 
اختصاص ارز به گونه ای خواهد شد که افزایش 

قیمت و کمبود دارویی رخ ندهد.  
او بیان کرد: با اصلاح فرایند تخصیص ارز، 
قیمت گذاری هم اصلاح خواهد شد و تردیدی 
در این مساله وجود ندارد. اما تغییر در این فرایند 
به گونه ای خواهد بود که افزایش قیمت، متوجه 
مردم نباشد و این اصلاح قیمت ها با همکاری 
وزارت بهداشت، سازمان برنامه و بودجه و 
بیمه ها صورت خواهد گرفت و افزایش قیمت  
دارو برای تولیدکننده انجام می شود، اما اختلاف 
قیمت یارانه )مابه التفاوت ارز ترجیحی به ارز 
نیمایی( به بیمه ها پرداخت می شود که مردم 
هنگام خرید دارو با افزایش قیمت مواجه نشوند. 

ذرهبیـــن

 ماجرای قطع یارانه 
برخی بازنشستگان چیست؟

یک کارشناس بازار کار تاکید کرد: برخی  از 
بازنشستگان متأسفانه از کمک ها و حمایت های 
یارانه ای محروم هستند و این نشان می دهد که بانک 
اطلاعاتی کشور دچار نقص  است و باید مورد بازنگری 
قرار گیرد.  محمدعلی بندپی در واکنش نسبت به 
قطع یارانه برخی از بازنشستگان صندوق بازنشستگی 
کشوری گفت: رئیس جمهور تاکید داشتند آنهایی 
که یارانه شان قطع شده است و به عقیده شان باید 
یارانه شان وصل شود، باید مجدد درخواست دهند تا 
یارانه آن ها واریز شود.  وی عنوان کرد: بنده نیز این 
موضوع را از طریق سرپرست وزارت رفاه پیگیری 
خواهم کرد؛ البته ما می توانیم از اختیارات مجلس 
شورای اسلامی نیز استفاده کنیم و نسبت به این 
موضوع ورود پیدا کرده که قطعا این مسیر را دنبال 
خواهیم کرد.  پیش از این نیز روح اله متفکرآزاد، 
نماینده مجلس در انتقاد به این موضوع عنوان کرده 
بود: بعضا شنیده می شود به دلیل محاسبه مجموع 
درآمد خانوار، حتی یارانه جزئی پدر و مادر خانوار که 
سرپرست خانواده محسوب می شوند نیز قطع شده 
است که غیرقابل پذیرش است.  خبرآنلاین نوشت 
گزارش ها از قطع یارانه برخی از بازنشستگان و عدم 
واریز یارانه جدید در حالی است که رئیس جمهور در 
نیمه تیرماه امسال تاکید داشت: هم پرداخت یارانه 
به افراد برخوردار و ثروتمند و هم قطع پرداخت به 
نیازمندان، ناحق است و باید با اتقان کامل در این 
زمینه عمل کرد.  سید ابراهیم رئیسی در جلسه ستاد 
هماهنگی اقتصادی، پس از گزارش وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی از روند رسیدگی به اعتراض کسانی 
که یارانه آن ها در جریان اجرای طرح مردمی سازی 
یارانه ها، قطع شده است، گفت: بررسی ها دقیق، با 
نگاه مثبت و اعتماد به خوداظهاری ها و تفکیک بین 
حساب های تجاری و شخصی انجام شود تا حقوق 
ملت کاملا مورد توجه قرارگیرد و حق کسی پایمال 
نشود.  وی تاکید کرد: یارانه کسانی که در بررسی ها، 
صلاحیت آن ها برای دریافت یارانه احراز شده است به 
سرعت و بدون وقفه پرداخت شود. رئیسی همچنین 
تاکید کرد که وزارت تعاون، شرایط و تمهیدات لازم 
برای تفکیک اعضای خانوار، بررسی درخواست ها و 
اعلام نتیجه به متقاضیان را با رعایت زمان بندی های 
تعیین شده و در حداقل زمان ممکن فراهم کند.  در 
همین خصوص حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار 
کار در گفت وگو با خبرآنلاین درباره حذف یارانه برخی 
از بازنشستگان گفت: وقوع اتفاقات چند سال اخیر به 
خصوص در بخش های اقتصادی و اجتماعی کشور، 
موضوع بازنشستگان و دوران بازنشستگی را واقعا به 
یک چالش در کشور تبدیل کرده است.  وی افزود: افراد 
سال ها در بخش های مختلف کشور کار کردند، با انگیزه 
اینکه بتوانند بعد از یک دوره طولانی که به طور متوسط 
در ایران 30 سال است، در دوران بازنشستگی زندگی 
راحتی داشته باشند، چون شرایط خاصی به لحاظ سنی 
بر آن ها ایجاد می شود که توقعات و انتظارات آن ها را از 
کشور به لحاط تامین انتظارات بالا می برد.  وی افزود: 
اگر  این وضعیت بازنشستگان ادامه  یابد و این شرایط را 
در کشور ایجاد کنیم اولین آسیب را در جوانان خواهیم 
دید و جوانان می بینند بعد از سال ها کار، در دوران 
بازنشستگی که از مزایای سابقه خدمت و دوران جوانی 
می خواهند استفاده کنند پس دولت به آنها بی توجه 
است و حقوقشان را کامل پرداخت نمی کند و امکانات 

و لوازم آسان و راحت برای زندگی شان فراهم نیست. 

استدلال عجیب ایرلاین ها درباره 
قیمت بلیت هواپیما

در شرایطی که قیمت بلیت هواپیما در پروازهای 
داخلی تا بیش از یک میلیون و ۷00 هزار تومان هم 
فروخته می شود، رییس انجمن شرکت های هواپیمایی 
به عنوان نماینده ایرلاین ها معتقد است که قیمت یک 
پرس چلوکباب با مخلفات از قیمت بلیت هواپیما بیشتر 
است!به گزارش ایسنا، بر اساس آخرین مصوبه درباره 
نرخ بلیت پروازهای داخلی در دی ماه سال گذشته که 
البته مانند نرخ نامه های گذشته کف نرخی دیگر در آن 
نیست و حداقل قیمت ها حذف شده است، حداکثر نرخ 
بلیت هواپیما برای پروازهای داخلی از 5۸۷ هزار و ۹00 
تومان در مسیر تهران- اراک آغاز شده و تا یک میلیون و 
۷۲۸ هزار تومان در مسیر گرگان-کیش متفاوت است.

البته در برخی ایام هفته و روزهایی در هر ماه قیمت بلیت 
هواپیما در همین پروازها تا حدود 50 درصد هم کاهش 
می یابد که به دلیل نبود مشتری و فروش بلیت بیشتر 
است.اما با وجود اینکه به صورت میانگین هر مسافر در 
پروازهای داخلی بایدحدود یک میلیون تومان پرداخت 
کند، سید عبدالرضا موسوی –رییس انجمن شرکت های 
هواپیمایی- معتقد است که قیمت یک پرس چلوکباب 
با مخلفات از این قیمت بالاتر است!وی روز گذشته در 
نشستی خبری در این باره گفت: برخی انجمن ها بدون 
هیچ اطلاع و تخصصی در صنعت هوانوردی اظهار نظر 
می کنند و متاسفانه برخی از دستگاه ها بر اساس همین 
اظهار نظرها تصمیم گیری می کنند اما باید بدانیم  که 
قیمت یک چلوکباب با نوشابه و دسر و مخلفات زیر یک 
میلیون نیست و بیشتر از قیمت بلیت هواپیماست.

این ادعا در حالی مطرح شده که قیمت چلوکباب در 
رستوران های به اصطلاح لاکچری تهران نهایتا حدود 
۴00 هزار تومان به همراه مخلفات کامل است و هیچ 
بلیتی با این قیمت در میان مسیرهای داخلی پیدا 
نمی شود.در این میان بسیاری از کارشناسان صنعت 
هوانوردی معتقدند که قیمت گذاری بلیت هواپیما در 
ایران باید به سمت آزادسازی حرکت کند تا شرکت های 
هواپیمایی بتوانند هزینه های خودشان را مدیریت کنند.

نکتــــه

دیــدگـــاه

آرمان ملی : اضافه دریافت حق کمیسیون توسط مشاوران املاک مدتی است باب شده و با اینکه بیانیه های مکرری از سوی اتحادیه مشاوران املاک علیه آن ها صادر شده 
اما به واسطه  التهابات بازار مسکن و برهم خوردن تناسب عرضه و تقاضا عملا دامنه تخلفات این حوزه افزایش یافته است، به حدی که برخی  دلالان ملکی در متن آگهی های 
اینترنتی شرط انجام معامله را دریافت کمیسیون توافقی معادل ۴برابر یا حتی بیشتر حق قانونی عنوان می کنند و تهدید می کنند که درصورت پرداخت نشدن رقم توافقی 
که بیشتر اجباری است تا توافقی معامله را جوش نمی دهند و نکته قابل توجه این است که نظارت اتحادیه مشاوران املاک نیز فقط در شرایطی رسیدگی می شود که اقدام 

به شکایت شده باشد.
بنابراین نظارت در حوزه حق کمیسیون 
املاکی ها فقط در حد برخورد با گرانفروشی 
است که این هم بعد از طی فرایند نسبتا طولانی 
انجام می شود که به دنبال تخلفات اخیر، معاون 
اول رئیس جمهور ابلاغ کرد که فرمول محاسبه 
حق کمیسیون املاکی ها تغییر کرده که براساس 
آن تعیین کمیسیون بنگاه های املاک بر مبنای 
درصدی از قیمت معاملاتی که سبب ذی نفع 
شدن بنگاه ها از گرانی مسکن می شد لغو شده 
و منوط به ارزش منطقه ای شده است البته 
کارشناسان براین باور هستند که این مساله 
می تواند تاحد زیادی جلوی زیاده خواهی های 
مشاوران املاک را که در مواردی حتی بسیار 
بیشتر از سازندگان سود به جیب می زدند را بگیرد 
به شرط آنکه نظارت چاشنی آن باشد.  ایرج رهبر 
درمورد مصوبه جدید تعیین کمیسیون بنگاه های 
املاک به »آرمان ملی« گفت: املاکی ها برای 
اجاره و خرید و فروش از حالت چندگانه ای سود 
برده و به این طریق اجحاف درحق خریدار و موجر 
می کنند که لازم است پنجره ای برای همه نرخ ها 
تحت ضابطه خاصی تعیین شود که این اقدام 
اخیرا صورت گرفته و قرار است براساس ارزش 
منطقه ای ملک کارمزد معاملات درنظر گرفته 
شود و براساس دفترچه های تعیین ارزش ها 

که در اختیار وزارت دارایی است و دراختیار 
بنگاه های املاک نیز است نرخ معاملاتی تعیین 
شود که این نرخ سال به سال نرخ تغییر کرده و 
براساس ارزش منطقه ای کارمزد مشاوران املاک 

تعیین می شود.  
این کارشناس مسکن در ادامه گفت: متأسفانه 
سلیقه ای عمل کردن درعمل، وضعیت بازار 
مسکن را با بحران مواجه کرده بود و تعیین نرخ 
دستمزد غیرکارشناسانه خریداران و موجران 
را با مشکلات اساسی مواجه کرده بود در این 
بین بسیاری از مشتریان زیربار کمیسیون های 
یا  را  خود  معاملات  و  نمی رفتند  غیرعرف 
ازدست می دادند یا اینکه رقم واقعی و قانونی 
حق کمیسیون به مشتریان گفته نمی شد و از 
عدم اطلاع مردم سوءاستفاده کرده و با گرفتن 
تعرفه های درصدی یا پله ای سودهای نجومی به 
جیب زدند و دراین میان نیز تنها کسانی توانستند 
حق خود را بگیرند که شکایت یا پیگیری کردند و 
کسانی که شکایت نکردند کسی به کارشان خرده 
نگرفت و همچنان به کارشان ادامه دادند.  رهبر 
ادامه داد: لازم است اتحادیه مشاوران املاک 
نسبت به عملکرد کار مشاوران املاک نظارت 
داشته باشند اما این اتفاق کمتر رخ می دهد و 
جدا از مواردی که اعلام شکایت از سوی مردم 

می شود کمتر نظارتی روی کار مشاوران صورت 
می گیرد بنابراین رفتن اتحادیه مشاوران املاک 
به زیرمجموعه وزارت راه اقدام درستی بود به 
همین جهت به نظر می رسد که وزارت راه از 
این پس نظارت بهتری بر اقدامات مشاوران 
املاک داشته باشد.  رهبر بیان کرد: مشاوران 
املاک برای جوش دادن معاملات پورسانت های 
غیرقابل عرف و نجومی از خریداران یا موجران 
طلب می کنند تا این تعهد را به فروشنده بدهند 
که بهترین خریدار را برای ملک شان پیدا کنند، 
درحالیکه باید دوطرف معامله را درنظر بگیرند 
اما این اتفاق کمتر رخ می دهد همچنین با ایجاد 
انحصار در بازار ملک به گران شدن قیمت ملک 
درهر منطقه دامن می زنند به این صورت که از 
مشتری می خواهند ملک خود را به بنگاه دیگری 
نسپارند تا در انحصار خودشان باشند و هر قیمتی 
که دلخواه شان بود بتوانند بفروشند و سود 
بیشتری نصیب خود کنند، درحالیکه اگر بازار 
رقابتی باشد و مشاوران دیگر هم ملک موردنظر 
را فایل کرده باشند به متعادل کردن قیمت ملک 
موردنظر کمک کرده اند درحالیکه این اتفاق رخ 
نمی دهد و دربسیاری از موارد ترجیح می دهند 
روی فایل هایی کار کنند که فقط خودشان 
دارند تا هرطور که دلشان می خواهد به فروش 

برسانند و سود گزافی هم به جیب بزنند.  این 
کارشناس مسکن گفت: سود مشاوران املاک 
از هردوطرف معامله در برخی از موارد بسیار 
بهتر و پرسودتر از کارسازندگان مسکن است، 
چراکه آنها با چندمعامله در ماه به اندازه یک 
سازنده می توانند کسب درآمد کنند بنابراین 
باید با کمیسیون های سلیقه ای و خارج از عرف 
مقابله شود تا بیش از این اجحاف در حق خریدار 
نشود.  گفتنی است بر اساس تصویبه نامه هیات 
وزیران که توسط معاون اول رئیس جمهور ابلاغ 
شد، شیوه محاسبه حق الزحمه مشاوران املاک 
از تعیین درصدی طرف های معامله، به رقم ارزش 
منطقه ای معاملات که کمیسیون تقویم املاک 
که سالانه تعیین می کند، تغییر کرد و تعیین 
کمیسیون بنگاه های املاک بر مبنای درصدی از 
قیمت معاملاتی که سبب ذی نفع شدن بنگاه ها 
از گرانی مسکن می شد لغو شد و نرخ حق الزحمه 
مشاوران املاک به طور سالانه تعیین و هر سال 
تغییر خواهد کرد که مصوبه هیات وزیران در مورد 
تغییر حق الزحمه مشاوران املاک را به وزارت راه 
و شهرسازی، وزارت صمت، نیرو، دادگستری، 
سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزی سازمان 
ثبت اسناد و املاک، معاونت اقتصادی رئیس و 

اتاق اصناف ایران ابلاغ شده است. 

بررسی »آرمان ملی« از مصوبه جدید در مورد حق کمیسیون بنگاه های املاک 

سودهای نجومی دلالان مسکن قطع شد

؛

بررسی »آرمان ملی« از طرح  جدید بنزین روی میز رئیس جمهور؛ 

سرنوشتبنزینیارانهایچهمیشود؟
آرمان ملی : اختصاص بنزین یارانه ای به افراد به عقیده 
بسیاری از کارشناسان موجب شکل گیری بازار سیاه و افزایش 
قاچاق بنزین می شود و نفعی برای افراد فاقد خودرو که عموما از 
اقشار ضعیف و جامعه هدف اصلی طرح هستند، نخواهد داشت 
این درحالی است که برخی  دیگر بر این عقیده هستند که این 
ایده ای است که بر مبنای توزیع عادلانه یارانه سوخت میان همه 
مردم و انتفاع دهک های مختلف از قیمت ترجیحی بنزین در 
ایران طرح ریزی شده است با این حال که 5 ماه از طرح آزمایشی 
بنزین می گذرد و درحال حاضر متوقف شده است و روی میز 

وزیر اقتصاد است تا درمورد آن تصمیم گیری شود. 
سید احسان خاندوزی، سخنگوی اقتصادی دولت در نشست 
خبری چهارم مرداد، در خصوص سرنوشت این طرح گفت: 
مکرراً عرض می کنم  دولت دستور کاری برای افزایش قیمت 
بنزین در سال جاری وجود ندارد و 5 ماه است که طرح آزمایشی 
بنزین اجرا و در زمان حاضر متوقف شده است، قرار است این 
طرح انجام شده بررسی شود و اگر نیاز به اصلاحات یا توسعه 
دارد صورت پذیرد، هنوز تصمیماتی اتخاذ نشده است و اگر هر 
تصمیمی هم گرفته شود، برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین 

در سال جاری نداریم . 
 اشکالات توزیع بنزین بر اساس کد ملی

بررسی ها نشان می دهد اجرای طرح بنزینی دولت بر مبنای 
اختصاص ۲0 لیتر سهمیه بنزین به هر کد ملی نیاز به اختصاص 
سهمیه یارانه ای بیشتری به افراد نسبت به وضع کنونی خواهد 
داشت و همین مساله نه تنها امنیت انرژی و کسری بودجه ناشی 
از فروش بیشتر بنزین یارانه ای را تحت الشعاع قرار می دهد، 
بلکه مخاطرات »درگیرکردن ۸5 میلیون ایرانی با معاملات 
بنزینی«، »اتلاف اضافه بنزین یارانه ای« توزیع شده و »تشدید 
جریان قاچاق سوخت« را در پی خواهد داشت از سوی دیگر، 
اتکا به نتایج طرح آن هم در شرایطی که بافت اجتماعی جزیره 
کیش نمونه مناسبی از کشور نیست و نیز طرح با نواقص اجرایی 
متعددی به اجرا درآمده است، چندان منطقی به نظر نمی رسد 
که فارغ از ایرادات مطروحه نسبت به گزینش کیش به عنوان 
آزمایشگاه طرح بنزینی دولت، اختصاص بنزین به خودرو و 
کد ملی برخی خانوارها، عدم واریز سهمیه بنزین به برخی 
افراد دارای کارت کیشوندی، پیوست ضعیف رسانه ای طرح 
)حتی در منطقه آزمایشگاهی( و سردرگمی ساکنان جزیره در 
حوزه مبادله سهمیه یارانه ای از عمده ضعف های اجرایی طرح 
به شمار می رود.  یکی از رویکردهای مناسبی که دولت می تواند 
در خصوص این طرح در دستور کار قرار دهد، این است که اگر 

براساس نتایج اجرای 5ماهه پایلوت این طرح در جزیره کیش، 
تصمیم به اجرای این طرح در سطح کشور گرفته شد، پیش از 
تحقق این امر، یکی دیگر از نقاط جمعیتی کشور که شباهت 
بیشتری از نظر بافت اجتماعی و شرایط اقتصادی ساکنان آن، با 
دیگر نقاط کشور )به طور متوسط( وجود دارد نیز به عنوان نقطه 
دوم اجرای پایلوت طرح انتخاب شود و نتایج اجرای پایلوت 
دوم نیز مبنای تصمیم گیری جامع باشد؛ چراکه هرنوع تصمیم 
شتابزده در خصوص تغییر در نحوه عرضه بنزین، می تواند 
چالش های متعددی را برای دولت و مردم به دنبال داشته باشد.

سعید محمد مشاور رئیس جمهور و دبیر شورای عالی مناطق 
آزاد تجاری ـ صنعتی و ویژه اقتصادی پیش تر اظهار داشت: با 
توجه به برنامه ریزی که اتفاق افتاده بود اجرای آزمایشی »بنزین 
من«، طرحی موفق بوده و به عنوان یک الگو در جزیره کیش 
بدون هیچ گونه مشکلی اجرایی شده است و نتایج اجرای طرح 
باز توزیع بنزین به دولت ارائه شده و بررسی های لازم در حال 
انجام است که در صورت نیاز به سایر نقاط کشور تسری پیدا 
کند و جزیره قشم نیز به عنوان دومین محل اجرای آزمایشی 
طرح، آمادگی لازم را برای اجرای آن را در صورت ابلاغ دولت 
دارد همچنین مسئولین در شرایطی از موفقیت کامل مرحله 
آزمایشی و آمادگی برای تسری به کل کشور سخن می گویند 
که ظاهراً مردم جزیره کیش و جایگاه داران نظر دیگری دارند. 

 انتقادات به طرح فروش بنزین
کارشناسان حوزه انرژی معتقدند فروش بنزین به دست مردم 
موجب شکل گیری بازار سیاه و افزایش قاچاق بنزین خواهد شد 
و نفعی برای افراد فاقد خودرو که عموماً از اقشار ضعیف و جامعه 
هدف اصلی طرح هستند، نخواهد داشت.  پرویز محمد نژاد 
قاضی محله عضو کمیسیون انرژی مجلس معتقد است: وقتی 
بحث منابع مالی و پولی مطرح می شود قطعاً بازار هم شکل 
خواهد گرفت و همیشه در بازار ها افرادی به دنبال سوداگری 
هستند و کسی که خودرو ندارد مجبور است سهمیه خود را 
به فروش رساند و این افراد طعمه سوداگران خواهند شد زیرا 
کسی سهمیه خود را از بین نمی برد و به هر قیمتی می فروشد 
که این معضلات منجر به افزایش خروج غیررسمی و قاچاق 
بنزین به کشور های همسایه خواهد شد. همچنین حسن مرادی  
کارشناس حوزه انرژی دراین خصوص گفت: طرح بازتوزیع 
یارانه بنزین در راستای تخصیص عدالت محور یارانه هاست، 
اما اعطای سهمیه بنزین به افرادی که فاقد خودروی شخصی 
هستند، می تواند موجب شکل گیری بازار سیاه فروش بنزین 
از طرف این افراد شود و طرح بازتوزیع یارانه بنزین محکوم به 
شکست خواهد بود اگرچه در طولانی مدت باید  به نوع و نحوه 
یارانه ای که به اقشار ضعیف جامعه اعطا می شود فکر کرد و 

برنامه ریزی داشت. 


